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Щирі співчуття, 
посильна допомога

Гострим болем у  се
рцях мільйонів віддала
ся трагедія вірменсько
го народу. З  найвіддале- 
ніших кутояків країни, з  
усього світу люди поспі
шають на допомогу тим, 
хто став жертвою небува
лого землетрусу. Земля 
Вірменії, здригнувшись з 
велетенською силою один 
раз, продовжує здригати
ся від стогонів і плачу 
тисяч і тисяч потерпілих, 
від горя і душевних ран.

Найщиріші співчуття 
проймають кожного з нас. 
І тому такими зрозуміли
ми є наші найперші праг
нення допомогти, чим хто 
моясе. Наша газета вже 
повідомляла прр те, що в 
інституті створена і діє 
комісія по організації 
допомоги вірменам. Ми 
попросили Ї Ї  голову, про
ректора по навчальній ро
боті Б. В. ВАСИЛИШИ- 
НА детальніше 'розповіс
ти, яку посильну допомо
гу надає колектив інсти
туту трудящим Вірменії.

— Мушу відразу ска
зати, що грошова допомо
га продовжує, надходити 
з підрозділів вузу. За дні 
минулого тижня (маю на 
увазі 13, 14, 15  грудня) 
у комісію здано понад 
2700 карбованців. З них 
730 карбованців поступи
ло від факультету підви
щення кваліфікації орга
нізаторів народної освіти. 
Колектив філологічного 
факультету здав 405 кар
бованців, музично-педаго
гічного — 295. художньо- 
графічного — 240, фа

культету іноземних мов 
— 216 карбованців. Від 
працівників суспільних ка
федр комісія одержала 
350 карбованців. У ці дні 
стали донорами слухачі 
підготовчого відділення. 
Здали свою кров і дев’ять 
представників академічної 
групи 1-33. Крім того, сту
денти цієї ж групи зібрали 
80 карбованців. Хочу від
значити і студентську гру
пу МФ-51, яка перераху
вала 73 карбованці на ра
хунок 700412. А студенти 
педагогічного факульте- 
ту зібрали і відправили 
потерпілим теплі речі, 
книги, дитячі іграшки — 
усього на суму 500 Kajv 
бойанців.

Ось так, чим можемо, 
допомагаємо. Дружіні ру
ки. тепле слово, ділова 
підтримка зроблять свою 
справу. Земля Вірменії бу
де відбудована. Про це 
свідчать і ті грандіозні 
заходи, роботи, які роз
горнув наш уіряд по 'від
новленню вірменських 
міст і сіл, по врятуванню

виживанню (населення, 
яке постраждало, 3 інфо
рмаційних повідомлень ми 
знаємо про участь Фран
ції і СПІА, Норвегії і 
Польщі, десятків інших, 
країн. Горе вірменської 
землі воістину безмежне. 
Але безмежна і брат
ня допомога,' підтримка і 
співчуття усіх людей до
брої іволі, щирої душі. Ця 
головна сила й допоможе 
Вірменії вижити, відбуду
ватися. відновитися.

СЬОГОДНІ У МОСКВІ РОЗПОЧАВ СВОЮ РОБОТУ 
ВСЕСОЮЗНИЙ З ’ЇЗД ПРАЦІВНИКІВ НАРОДНОЇ ОСВІТИ

ЗУСТРІЧ В ОБКОМІ ПАРТІЇ
Всесоюзний з ’їз д  праців

ників народної освіти роз
гляне важливі питання даль
ш ого вдосконалення всієї 
справи навчання і вихован
ня підростаю чого поко лін
н я . С е р е д  його делегатів 
—  і представники освітянсь
кої ниви нашої області. На
передодні в ід ’їз ду  у  М оск
ву в обласном у ко м ітетів  
партії відбулася зустріч з 
делегатами вчительського 
з 'їз д у  від Івако-Ф ранківщ и- 
ни. На ній ■виступив перший 
'секретар обком у партії 
J. Г. Посторонка.

Він поздоровив працівни
ків народної освіти з обран
ням їх  делегатами, побажав 
Успіхів п ід  час роботи в 
М оскві 1 в педагогічній ді
яльності.

—  Всі ми родом  зі шко
ли, —  сказав і. Г. П о сто рон- 
ко. —  В її класах і аудито
ріях формується наше май
бутнє, том у таку увагу при
діляє партія перебудові 
всього навчально-виховного 
процесу.

Своїми думками з при
воду перебудови ш коли по
діли ли ся  делегати з ’їз ду  —  
начальник управління на
родно? освіти облвиконко
му О . М . Іваницький, доктор 
економічних (наук, .профе
сор інституту нафти і газу 
Pi. М . Кондрат, до к то р  ф і
лологічних наук, ректор 
педінституту імені В. С те - 
фаника В. І. Кононенко.

Наш кор.

У СПОДІВАННІ ПЕРЕМІН

На цих заняттях ніхто не нудьгує, бо кандидат істо- 
ричних наук, доцент кафедри загальної історії Ігор 
Денисович Іванцев завжди намагається * побудувати їх 
в цікавій для студентів формі дискусії, знайомить їх 
з останніми новинками в галузі історичних досліджень, 
широко використовуючи монографічну літературу.

На фото В. Боб’яка: студенти III курсу історичного 
факультету на занятті, що його проводить кандидат 
історичних наук, доцент кафедри загальної історії 
І. Д . ІВАНЦЕВ.

З трепетом чекали цьо
го освітянського форуму 
усі, хто причетний до спра
ви виховання, хто присвя
тив своє життя педагогіч
ній практиці. Не виняток 
і студенти — майбутні пе
дагоги. Бо зіткнувшись 
ближче із проблемами
школи, бачимо, як багато 
ще тут ,невирішеного. Спо
діваємося, що з ’їзд роз
ставить крапки над «і» У 
багатьох аспектах педаго
гічної діяльності;

Особисто я сподіваюся, 
що на з ’їзді буде серйоз
но підняте питання мате 
ріальиого забезпечення в 
галузі народної освіти, в 
тому числі і педінститутів. 
Адже школи, педінститу
ти у нас на рівні бідноти. 
Обмежуючись у цьому, су
спільство в результаті об
крадає себе в усіх галузях 
народного господарства, 
науці, культурі.

Турбує мене і дрестиж 
вчительської професії. 
Сподіваюся, що ця пробле
ма знайде своє вирішення 
на форумі. На мою думку, 
варто у Ьершу чергу збі

льшити вимоги до рівня 
викладання і  підготовле
ності вчителя, 1 в той же 
час педагогу, який працює 
добросовісно, створити лі
пші умови: сумлінно пра

цювати за 130 карбованців 
невигідно. Необхідно про
думати й таке питання — 
воно надзвичайно болюче 
для предметника, — як 
оформлення кабінетів сво
їми силами.

Сьогодні актуальні дис
кусії, що стосуються під
літків, їх .розвитку. Шко
лярі все частіше вимага
ють: дозвольте ̂ працюва
ти, підробляти, не хочемо 
сидіти на шиї у батьків. 
Вважаю, що ці прохання 
потрібно вдовольнити і на
дати школярам таку мож
ливість — працювати з чо
тирнадцяти іроків. Це яко
юсь мірою -стимулювати
ме їх. Доцільним було б 
у  школі й те, щоб учень 
мав можливість вибирати 
собі на вивчення ряд пре
дметів, а також освоювати 
програму середньої школи 
достроково.

Варто було б, іі сподіваю

ся, що це на з ’їзді прозву
чить, підняти рівень сіль
ських шкіл (маю на увазі 
матеріальне забезпечення 
та рівень викладання). 
Ми дуже не добираємо з 
села здібних людей, тала
нтів!

І останнє. Зрештою, про 
це вже не раз говорилося 
як у центральній, так і у 
місцевій пресі, та хочу 
приєднати свій голос до 
авторитетів. Дати простір 
вчительській творчості — 
не обмежувати педагога в 
методах ведення навчаль
ного процесу, не зв’язува
ти його по руках і ногах, 
оцінювати його роботу ли
ше за кінцевим результа- 

' том.
Хочеться вірити, що пі

сля з ’їзду багато чого змі
ниться на нашій педаго
гічній ниві. Звичайно, не 
відразу, не за,помахом ча
рівної палички. Однак змі
ни не за горами,

І. ЛАВРІВ.
Студент V курсу фізи- 

ко-математичного факуль
тету.

Нарада лекторів
Минулого тижня в ін

ституті відбулася нарада 
лекторів-наставників з пи
тань підготовки молодих 
кадрів для цієї роботи з 
числа студентів. На ній 
виступили голова ради 
лекторів-наставників, до
цент кафедри атеїзму, 
етики та естетики Л. Т. 
Бабій, відповідальний за 
підготовку молодих лекто
рів на факультеті громад
ських професій, асистент 
кафедри політекономії 
М. Д. Романюк.

Своїми думками, пропо
зиціями з цих питань по

ділилися наставники, лю
ди з багаторічним лектор
ським досвідом — дойїтор 
історичних наук, профе
сор кафедри історії СРСР 
та УРСР В. В. Грабове- 
цький, доцент кафедри 
загальної історії В. О. 
Духнич, інщі товариші.

Учасники наради вирі
шили до ленінських днів 
щорічно організовувати 

, конкурси на кращу лек
цію. і

В. МОСКАЛЕЦЬ.

Заступник секретаря 
парткому інституту.

АУДИТОР ІА
с и с т е м а :
ДОВІЛЬНІСТЬ 
ЧИ ПОТРЕБА?

Відомо, що нині у  вищій 
ш колі появилася нова, як 
здається комусь, ідея: 

менше лекцій, більш е прак
тичних занять. Вважаю, 
що така ф орм а навчання 
прийнятна д ля  підготовки 
спеціалістів пркродничона- 
укового проф ілю . А дж е  ж 
тут навіть на лабораторних 
заняттях можна м оделю ва
т и  елементи виробництва. 
Тим часом у гуманітаріїв 
лабораторних немає. Щ о 
правда, є практичні занят
тя. О днак чи багато вони 
дають при нинішньому на
вчальному перевантаженні?

Ясно одне: те, що б у ло  
необхідним і хорошим у 
30-ті роки, коли склалася 

аудиторна система підго 
товки кадрів, сьогодні стало 
неприйнятним. То д і; скажі
мо, історик майже не мав 

марксистської наукової л іте 
ратури і користувався кни
гами ліберально-бурж уаз
них авторів. С ьогодні, звіс
но. картина зовсім проти
лежна, Том у Обов’язкове 
академічне заняття стає
просто необхідністю. Як і 
м етодологічні установки но
вого, наукового розум іння 
історії.

Йш ли десятиліття. Появи
лися наукові м онограф ії з 
усіх проблем  курсів історії. 
А  студент- усе сидить в 

аудиторії. Така система за- 
вегіа історичну (зреш тою , 
і всі гуманітарні) дисципліну 
в туйик. Конче необхідний 
новий м етод організації на
вчального процесу, в осно
ві якого, як на мене, по
винна бути самостійне р о 
бота студентів. Насамперед, 
мусимо відм овитися від 
лекцій і практичних занять 
В їх нинішньому вигляді. 

П отрібно поставити студента 
перед необхідністю  отрим у
вати знання з книг. О то ж , 
давайте розробим о літм іні- 
муми з усіх предметів. Х і
ба самостійне читання не
обхідних книг не дозволить 
йому засвоїти програмний 
матеріал? Допом ож ем о і 
лекціями, та вони б удуть  
лише з вузлових проблем  
курсу. Факти м олоді лю ди 
знайдуть у  книгах і д о к у 
ментах, а лекції д о п о м о 
жуть їм глибш е розібратися 
в суті подій, стануть своє
рідним  каталізатором чи
тання або, як прийнято го
ворити, прож ектором , що 
освітлює шлях д о  пізнання.

Д а лі: студент, що читає, 
на відміну від того, що слу 
хає, має необхідність в кон
сультаціях. Виділим о такий 
день: нехай наші юні коле
ги  висловляться, обміня
ються думками, зреш тою, 
посперечаються. Власне тут 
наші нинішні вимучені за
няття перетворяться в зма
гання, в диспути. Звісно, 
я виклав лиш е принцип 

організації навчального про
цесу по-новому. Якщо він 
б уде  прийнятий, деталі 
можна допрацю вати. І зро
зуміло, що при такій орга
нізації системи підготовки 
ми отримаємо нового вчи
теля —  рудованого з ви
сокою професіональною  ку
льтурою , здатного вести за 
собою  дітей своїм п р е д 
метом. Ш коді потрібен 
учитель-учений. Він ним 

'мусить стати.

М. КУШ НІРЮ К.

Доцент кафедри філосо
ф ії та наукового комуніз-
му, кандидат філософсь
ких наук.
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ДІЛЛОГ ТРИВАЄ
— Отже, Володимире 

Степановичу, як все почи
налося? Як народився 
«Діалог»?

/— Спочатку була проб
лемна група, ми займали
ся філософськими питан
нями в досить вузькому 
колі: 8 — 10 чоловік, не 
більше. Серйозно (вивчали 
праці Маркса,. Гегеля, су
часну філософську літе
ратуру, а потім виникла 
ідея вийти на широку пу
бліку. тобто перетворити 
Не в клуб. Тепер усе ви
глядає пак: ми ставимо 
проблему і  запрошуємо 
людей взяти участь в її  
обговоренні. До зустрічі є 
час на підготовку, щоб по
читати відповідну літера
туру, періодику. Приходи
ти до нас можуть вісі 
бажаючі. до речі, і 
піти з засідання теж 
можна вільно. Як ви 
помітили, після перерви 
дехто так і робить. Це, 
вважаю, цілком природний 
процес. Можливо, декому 
не цікаво, дехто вже з ’я
сував для себе все.

— Значить, принцип 
діяльності «Діалогу» суто 
добровільний. Але у вас
* якесь ядво, його пос
тійні члени?

— Таке ядро, дійсно,
є. Це Дмитро Гладких та 
Бовис Ярцев (V курс іс
торичного ф акультеті.
Олег ЖарнокЛеєв (III 
кург і с т о р и ч н о г о ). Василь 
Бойчук — один із засно
вників клубу, він уже два 
роки як закінчив наш іс
торичний і працює у се
редній школі № 3.

— А яка мета діяльно
сті «Діалогу»?
. — Ми ніколи не стави

ли собі за мету утверди
ти якусь ідею, обов’язко
во дійти якихось ВИСНОВ
К ІВ . а лишаємо недомов
леність. Наша мета — 
поставити проблему, за
мислитися. спільними зу
силлями знайти істину.

— Яка ж тоді резуль

тативність клубу? От сіли, 
поговорили, скажімо, на 
тему «Що таке бюрокра
тизм і як з ним бороти
ся?». А  далі?

— Ми з ’ясували приро
ду бюрократизму, накрес 
дили практичні вдюки для 
його подолання, зійшлися 
також на думці, що необ
хідно зробити чиновного 
бюрократа підзвітним «ни
зам». У такому випадку 
він працюватиме не на

) начальство, а на цих лю- 
дйй.

Результат дискусії — 
це, зрозуміло, не список 
.заходів, покликаних лік
відувати, скажімо, таке 
явище, як бюрократизм, 
а аоно має міцні корені і 
досить живуче. Тут потрі
бне величезне підвищення 
культури і реальна демо
кратизація. Адже саме 
бюрократія і є тим про
шарком, який люто і ро
зумно чинить опір пере
будові.

Так от, щодо результа
тів. Людина, яка дійшла 
таких висновків, уже ди
виться на деякі речі інак
ше. Саме цей процес спі
льного пошуку істини змі
нює нас самих. Було б 
цікаво, а коли люди за
хоплені якоюсь хорошою 
справою, у них завжди 
щось змінюється.

— Гаразд, а чи не пе
ретворяться таким чином 
засідання «Діалогу», смі
ливі ідеї, що там вислов
люються, На бурю в скля
нці води?

— Можливо, якщо ма
ти на увазі якісь невід
кладні зміни в нашому су

спільстві, цього результа
ту від нас «е можна чека
ти. Але', як я вже казав, 
кожен з  нас виходить із 
засідання дещо ін
шим, аініж був раніше. І 
поступово, в силу цих змін, 
вносить в життя свої, 
нехай і маленькі коректи- 
вй.

Цро те ,що ці засідан
ня проходять не безслід
но. свідчить хоча б те, що 
дискусія виходить за ме
жі нашого клубу, студен
ти обговорюють ї ї  це день, 
не два. Чудово! Адже це 
—- вірна ознака небайду
жості.

Так що бачити в наших 
зустрічах чисто прагмати
чну мету: подискутували, 
озброїлись якимись прин
ципами і -пішли їх пропо
відувати — було б не
правильно.

Головне для нас — ви
робити звичку розміркову
вати. Наприклад, з остан
нього засідання я багато 
взяв для себе. Був ряд 
моментів, в яких я погли
бив своє розуміння проб
леми. Адже люди спере
чаються, а голова працює: 
«А як би я відповів на це 
питання?»

Та наща біда в тому, 
що ми в своїй розмові ча
сто збочуємо, безперечно, 
тут є і моя вина як веду
чого. Треба постійно три
мати учасників, так би мо
вити, в руслі теми. Та іно
ді буває навіть цікаво ві 
дійти від цієї основи і по
дивитися, що вийде. З р о 
з у м іл о , планується певний 
хід теми, є декілька ва
ріантів ї ї  розгортання, але

Ви, мабуть, помітили, що 
в деяких публікаціях зно
ву спалахнув вірус «н о р 
м ального» хо ду перебудо
ви. Вочевидь, тому, що 
Механізм застою в усіх 
сф ерах нашого життя (крім  
засобів масової інформа
ц ії, Як вважає академік 
Т . І. Заславська) продовжує 
свою справу. При такому 
ході подій всі. хто неф о
рм ально ' зацікавлений v 

нинішніх револю ційних змі
нах. не можуть бути їх па
сивними спостерігачами. 
О днією  з основних форм , 
в якій втілюється нове ми
слення. вважаю, стане пра
ктика неформальних (тобто  
організованих на доброві
льних засадах * небайду- 

ж ості) клубів, які й повин
ні стати зв’язуючою лан
кою між «кухонною  глас
ністю » (відвертим , Д О В ІР Л И 
В И М  обміном думками б ли 
зьких знайомих) і семіна
рами та конференціями, 
де  щп нерідко продовж у
ють діяти обмеження. М о 
ж ливо. це малореально, 
але мені здається, що єди
на 'розумна перспектива 
розвитку освіти саме в пе
ретворенні ТІ на доброві
льну сйстему ная іння т и 
пу дискусій, клубів без 
сечового обов'язкового 
еїп'яідування аайя-іі,.- Зга
дайте народне Ь р и слІв ’я: 
на милування —  нема си
лування.

Так от, власне на засалях 
повної добровільності і діє 
ф ілософ ський дискусійний 
клуб «Д іа л о г ». На другій  
такій зустрічі а цьому на
вчальному році він яскраво 
продемонстрував, який п о - , 
тениіал творчої думки та 
зацікавленого пошуку ско-

Як серед студентів, так і серед викладачів ці 
засідання викликають неабиякий інтерес, нерідко й 
суперечки, хоча б з приводу новообраної теми зус
трічі членів дискусійного клубу «Діалог». А заціка
вити вони можуть будь-кого. Наприклад, «Марксизм 

проблема безсмертя душі», «Сталін і ми», «Та
лант — гени чи виховання?», «Який же соціалізм 
ми побудували?» і т. д. Хочете висловити свою ду
мку з таких питань, послухати, як про це розмір
ковують інші, знайти однодумців? Приходьте на за
сідання «Діалогу»!

Сьогодні ми знайомимо вас з його керівником— 
старшим викладачем кафедри філософії, кандидатом 
філософських наук Володимиром Степановичем Во- 
зняком і  розповідаємо про одне із засідань інсти
тутського філософського дискусійного клубу 
«Діалог*.

нцентрований в -кожному 
з його учасників.

У  центрі уваги стояло 
питання: «Який же соціа
лізм  ми побудували?» І бу
л о  дуж е приємно бачити, 
щ о в нашому інституті е 
чимало лю дей, думка яких 
сягає да лі проблем  відсу
тності мила в магазині і 
черги за деф іцитом . Є ма
сштабне мислення! Нем ож 
ливо (за браком газетної 
площ і) викласти хід цієї 
розмови, але основніі її 
моменти варто згадати.

Найперше, що привертає 
увагу, це свіідома го то 
вність учасників принципо
во, не згладж ую чи гострих 
кутів, усвідомити ДІЙСНИЙ 
стан справ., Наприклад, у 
такому питанні: «Х то  в ум о
вах адміністративно -  бю 
рократичного ! соціалізму 
виступає власником засо
бів виробництва?» Тут на
водять на роздум и слова 
К. Маркса: «В  бю рократії... 
державний інтерес стає 
особливою ) п р и в а т н о ю  
"(розрядка моя —  Ю . Г .) 
метою, що протистоїть ін
шим приватйим ц ілям » (з 
роботи « Д о  критики геге
лівської ф іло со ф ії права»). 
Закріплена ю ридично, вла
да бю рократії тоді висту
пає через держ аву як за
хисник Не народного чи 

_хоча б держ авного інтере
сів. а як приватний захис
ник інтересів ієрархії, на
самперед, у  вигляді моно

польної корпорації, вико
ристовуючи з корисливою 
метою лозунги та іде о ло 
гію соціалізму.

М ені, напевно, запере
чать: чому тільки критика, 
а де  позитивна програма? 
відповім  питанням на пи
тання: хіба р о з у м н а
к р и т и к а  не є позитивною, 
програмою? Не треба ро
зуміти її суто як потік слів, 
бо глибинний механізм га

льмування і бю рократиз
му, замаскувавшись п ід  
бурхливою  піною критики, 
продовж ує робити свою 
справу й нині. Вважаю, що 
треба не ліквідовувати кри
тику, не зменшувати її го
строту п ід  лозунгом  пере
ходу д о  конструктивного 
вирішення завдань, а ко
нче н ео бхідно , створю ва

ти механізм її  впровадж ен
ня! Переконаний, щ о від 
цього значною мірою  зале
жатиме д о л я  перебудови. 
А  візьміть будь-яке  прис
корення із збереж енням 
валових критеріїв. Ц е  б і
да економіки! Те  ж саме 
відбувається і з ф о рм у
ванням кадрів. Приміромі, 
серед мільйонів наших го - 
ре-комбайнів більшість —  
«безр о б ітн і» (неякісні, іна
кше кажучи, НЕ потрібні 
суспільству). Необхідно ви
знати, щ о і «плановий ме
ханізм» підготовки педаго
гів чи інших фахівців, як 
на мене, непридатний на 
практиці.

коли бесіда приймає інший 
напрямок, який цікавить 
багатьох, не заперечую, 
будь ласка. Можливо, те 
питання, яке я збирався 
поставити, не буде цікаве 
всім.

— Ваш клуб порушує 
дуже серйозні, гострі пи
тання. Комусь, може, це 
подобається, комусь — ні. 
Тож відразу виникає така 
думка: чи не наштовхува
лися ви на якийсь опір, чи 
були у вас якісь трудно
щі, скажімо, з самого по
чатку діяльності «Діало
гу»? Чи тоді ви не торка
лися таких питань?

— Ні, чому, це було і 
раніше. З адміністратив
ними заборонами не сти
кались ніколи, та опір 
був і є. Але така вже діа
лектика життя.

— А  які перспективи 
розвитку «Діалогу», Во
лодимире Степановичу?

— Болюче питання. По- 
перше, тут постає проб
лема зміни поколінь, ад
же основа клубу — сту- 
деятсЦво. Потрібна кон
солідація нового ядра і 
його сегайозна теоретична 
підготовка. Напевно, тре
ба буде і далі проводити 
засідання, оскільки саме 
життя підкидає нам нові 
теми, але цьому активу 
потрібно буде знову по
вернутися до академічних 
форм роботи, тобто знову 
гурток, знову засісти за 
твори класиків марксизму- 
ленінізму. за нові публі
кації. Та й. зрештою, 
у кожного. хто по
стійно бере участь 
у наших дискусіях, з ’яв
ляються певні навички її  
ведення. вміння слухати, 
позуміти аргументи ін
ших. говорити, чітко фо
рмулювати сівою думку. 
Всі вони вчаться один в 
одного, і я вчуся разом 
з ними.

Розмову вела 
Н. ЯСИНСЬКА.

А ле , як слуш но заува
жили на цьому засіданні 
учасники «Д іа л о г у » , наш 
бю рократично -  казармений 
соціалізм не тільки резуль- 
тат «змови верхів», а й на-" 
слідок міцної спілки де р 
жавної бю рократії з мов
чазною згодою  збайдуж і
лих «низів». О т  і виходить 
як в отій пісні, що всі 
«...скованьї одной цепью ».

Власне, з таких кон
кретних заперечень й ви
пливає позитивна програ
ма, що полягає у зламі, 
ліквідації бю рократично
го механізму гальмування. 
Тобто ефективна критика, 
як програма дій у подо
ланні бю рократизації на* 
ш ог0 життя, —  це справ
жня боротьба за майбут
нє, Тут і відповідь скепти
кам на їх слова: « А  що 
змінилося від цієї диску
сії?» Саме те й змінилося, 
що теперіш ня ясність в пла
нах (щ о робити?) теж  є 
практичним кроком  вперед 
(а не тільки традиційні тон
ни, проценти, кілом етри)...
І хочеться висловити пе
реконання, що нині світо
глядна ф о р м у л і  відом ого 
радянського фізика Л . Д . 
Ландау: «Кращ е бути п ’ять 
хвилин боягузом , ніж все 
ж иття м ерцем » (наслідок 
курсу берієвського переі- 
виховання) безнадійно за
старіла. "щ о тепер с п іль 
ними зусиллям и ми крок 
за кроком  перетворю ємо
ся на справді правову де 
ржаву.

Ю . ГАВРИСЬ.

Асистент кафедри фіпо- 
софії та наукового комуні
зму.

І ЛЮДИ НАШОГО ІНСТИТУТУ

Маючи такі успіхи в навчанні, як у студентки 
групи УН-41 О. Микитнн, напевно б, кожен з нас 
усміхався щасливо. Адже фактично з першого курсу 
Оксана тримає марку відмінниці, і  до того ж  за
рекомендувала себе як громадська активістка. За 
це майбутня вчителька удостоєна честі бути серед 
кращих на Дошці пошани інституту.

Фото В. Боб’яка.

□  ЕФЕКТИВНІСТЬ ЗАНЯТТЯ

БУТИ ЛЮДИНОЮ
Цей діалог виник мимо

хіть —  як відгук на прак
тичне заняття з усної наро
дної творчості, що відбува
лося не так Давно в трупі 
У А -І філологічного факу
льтету. Студентки Оксана 
Тріщ та Людмила Козелкі- 
вська не просто ділилися 
своїми враженнями від ньо
го, а навперебій перепові
дали його основні момен- 
тй, виокремлювали його 
складові частини і, що, ли
бонь, найважливіше, нама
галися гіростеїіоїти його 
зв’язок, органічну єдність 
з днем сьогоднішнім. Отож, 
послухаймо їх розмову, за
цікавлену й пристрасну.

Оксана ТРІЩ : _  М е ті
здається, що тема нашого 
заняття «Книга Василя С к у - 
ратівського «Берегиня» і 
проблеми вивчення сучас
ного ф о ль к ло р у» запропо
нована доцентом  Л . М . К і- 
ліченко не випадково. А дж е 
це видання надзвичайно 
актуальне: воно розбудж ує 
дум ку і тривогу, навчає, 
не повчаючи, передає д о 
рогоцінну енергію  ЛЮ Д Я 
НОСТІ попередніх поколінь. 
Словом , справжній' п ідруч
ник життя.

Людмила КОЗЕЛКІВСЬКА:
—  Саме так, бо що таке
«берегиня»? Відповіім сло 
вами автора: « ... це наша
оселя. Усе, що в ній є, що 
ми нажили, що приберег
ли од своїх батьків та д і
дусів, чим збагатилися й 
освятилися —  хатнім пожи
тком, дітьми, піснею , д о б 
рим словом, спогадом ...—  
все це :.. і є «Берегиня». 
Отакими звичними й водно
раз одухотвореними слова
ми передається те сокро
венне, що обов’язково м у
сить бути в кож ної людиіни
—  глибинне відчуття корін
ня свого народу.

О . Т .: —  Якби ця книга 
не стала предметом  обго
ворення іна нашому прак
тичному занятті, то  невідо
мої, чи ми прочитали б  її 
всі, отак гуртом, курсом 
усім. /1 тут я вбачаю м уд
рість життєву й'Майстерність 
педагогічну нашого викла
дача. Бо саме вона повела 
нас у світ народної творчо
сті. спонукала прочитати 
«Б ерегиню ».

Л. К.: —  Зізнаюся, що 
після таких розповідей, піс
ля ознайомлення зі сторін
ками цього видання у  мене 
враз виникло невтримне 
бажання самій заспівати, 
самій записувати народні

пісні, приказки, повір'я, 

негайно дізнатися пр о  свій 
р о дсй ід  Х Ш  й зроб^Аа в 
розмові з батьками).

О . Т .: —  А  мене ЩШга 
наштовхнула д о  спосте&е- 
ж е іл  за народними Звича
ями й обрядами. Цю  л о т - 
ребу відчула, звісно, не ігі- 
льки Я, в й  вен хто б ув  на 
занятті. Приміром, наша 
однокурсниця Надія Хемій, 
побувавши у своєму селі на 
весіллі, детально записала 
цей р и туал одруж ення в гір 
ських районах Прикарпаття. 
А  ладканки іі повінцю віння, 
зібрані там, продем онстру
вала на одном у з прйктич- 
«иіс.

Я . К.: —  Хотілося б зве
рнути увагу на ті моменти 
заняття, щ о , Як мені зда
ється, є головними. Найпер

ше, тонко продуманим б у л о  
знайомство з книгою В. С К у- 
ратівського —  воно органі
чно випливало з по перед
ніх бесід лектора. Потім 
ненав’язлива розповідь ви
кладача про сучасні п р о 
блеми вивчення ф о ль к ло 
ру, зокрема, українського.
І, нарешті, спільне вибу

довування містка між ми
нувшиною і сучасністю, кни
гою  і життям. Власне ця 
третя складова частина пра
ктичного якнайбільше від
повідала нинішнім вимогам 
навчального процесу —  по
єднання те о р ії з практикою.

О . Т .: —  Такі заняття /Да
ють неоціненний гр унт 
д л я  нашого подальш ого на
вчання в інституті, д ля  здо 

бування фаху ф ілолога. То 
му, гадаю, наші ф о льк ло р
на та діалектологічна прак
тики. які ми проходитимемо 
влітку, мають стати д ля  ко
жного з нас не тільки своє
р ідним  актом прилучення 
д о  скарбів народу, а й ба
гатою наукою спілкування 
з лю дьм и і природою , пре
красною нагодою  длЯ  жи
вого вивчення історії О д 
ного кракі.

Л . К.: —  О тож , і з н я т 
тя, і книга «Берегиня»бачать 
любити, шанувати, нашу д у 
ховну спадщ ину, а ще— «ви

робляю ть активну позицію 
добродійника, здатндгй п о - 
новому осмислити духовні 
надбання народу, збагачу
вати їх. інакше кажучи, во
ни навчають бути на Ьтчій 
зем лі Лю диною .

Діалог записала студент
ка групи У А -І  філологічно
го факультету В. Р О М А - 
НИІ11ИН.

' У ?

і



2 0  ГРУДНЯ 1988 p. РАДЯНСЬКИЙ ПЕДАГОГ з

СТОРІНКА ШПШІОГО КОНТРОЛЮ

♦  ВІСТІ З ГРУП

Бережімо те, 
що маємо

Вважаю, що наша фа
культетська група народ
ного контролю працює 
активно.. Ми (щотижня 
проводимо перевірки са
нітарного стану факуль
тетських аудиторій, пере
віряємо й те, як відвіду
ють студенти заняття, чи 
не спізнюються до почат
ку пари викладачі. Однак, 
мушу зізнатися, що на- 
ліежної ефективності до
сягти нам ще не вдаєть
ся. Щотияшя на факуль
теті (а саме, по понеді
лках) засідає так званий 
старос'тат. І щотижня на 
ці засідання ми виноси
мо яапїі болючі питання: 

) а  аудиторіях брудно, ча- 
£то без потреби горить 
■світло і  т. д. Та резуль
тат і годі й чекати. На 
підтвердження цього сві
жі факти останнього рей
ду, проведеного минуло
го тижня. Під час вели
кої перерви не вимкнули 
світло в аудиторіях №№  
70а. 710, 807, постійно 
горить воно у коридорі 
*біяй деканату. В ході пе
ревірки застали надзви
чайно брудні аудиторії 

№ №  709, 810 (відповіда
льні за санітарний стан 
тут 16-а і 22-а групи).

Можливо, незручно про 
це говорити через газету, 
але, вважаю, потрібно. 
Друзі, ми працюємо і на
вчаємося у  новому корпу
сі. Але подивімося, у що 

7 ми перетворили його ба 
/цей зовсім короткий 
строк! Соромно говорити, 
але неможливо зайти у 
туалети. Не знаю чому, 
але на наших сьомому 
та восьмому поверхах 
тут немає води — жах
лива картина!

‘ВуДьмо '■ охайнішими, 
бережімо те, що маємо, 
чим безвідплатно корис
туємося.

Р . АДАМЕНКО.

Член групи народного 
контролю педагогічного 
факультету.

Чистота —  
це вихованість

Дехто, мабуть, здиву
ється. що і в бібліотеці 
працює народний конт
роль. А мене особисто, як 
члена групи НК, дивує 
інше: чому студенти так 
неохайно поводяться у 
бібліотеці, чому залиша
ють після себе у читаль
ному залі купи сміття — 
від недогризків яблук, бу
лочок, "печива до папірців 
від цукерків, просто клап
тів паперу. Зал, звичайно, 
прибирається. Але, пого
дьтеся, що він не великий 
смітник. Та й, зрештою, 
чйстота. порядок — це 
справа не стільки народ
них дозорців,' СКІЛЬКИ КО
Ж Н О Ї людини, якщо вона 
Вважає себе вихованою.

В. СМУЛКА.

Член групи НК Інститу
ту, заступник завідую
чої бібліотекою.

Читачеві вж е відомо, що 
недавно відбулася», констру
ктивна бесіда жителів гур 
тожитку №  5 і адміністра
ції інституту з питань м оло
діж ного  побуту і організа
ції ремонтних робіт у  сту
дентському помешканні. З 
досвіду ми вже знаємо* що 
подібні розмови рідко ко
ли заходять далі слів. А ле  
б уло  на цій зустрічі те, що 
не м огло не сколихнути 
мешканців п ’ятого. Ректо
рат їм запропонував не 
просто допом о гу, а саме 
співробітництво у  вирішен
н і їхніх питань. І ось прой
ш ло вже три тижні з часу 
зустрічі. Щ о ж зроблено?

Якоюсь мірою  можна 
сказати, щ о .справи  зруши
лись на краще. Закінчено 
роботи по підведенню  до 
студентського житла труб  
д ля  гарячої і завершуєть
ся встановлення насосів д ля  
підкачування холодної во

ди. Відповідно д о  зауважень 
мешканців виправив свою 
роботу колектив їдальні гу
ртож итку: поліпш илась
якість страв, розширився 
вибір недорогих салатів, у 
будь -як у  п о р у тепер мож
на придбати молочні про
дукти. Й д е  ремонт побуто
вих приміщень на п ’ ятому 
поверсі, критичний стан яких 
відмічався на зустрічі. Щ о 
денно, без вихідних, тепер 
працює ЛІфТ»

У  свою чергу майбутні 
педагоги реалізую ть захо
ди, розроблені студрадою , 
у  справі дотримання юна
ками і дівчатами норм пр о 
живання. За куріння, постій
ний б р у д  у кімнатах реко
мендовано ректорату ші
стьох жильців на виселен
н і.

Як переконуємося, про
тягом такого короткого ча
су зроблено і започаткова
но немало. О днак вирішен
ня ще р я д у  проблем  затя
гується. І причину цього 
треба шукати не тільки з 
неповороткості наших ад
міністраторів, а й в  тому, 
що з більш ості питань на
ведення порядк у між сту
дентами і викладачами не 
вийшло співробітництва. 
Чимала вина тут  саме май
бутніх педагогів, які щой
но створивши своє само
врядування. багато в чому 
перетворили його на' ф о р 
мальність.

А  д ля  того, щоб аргу
ментувати свої слова, наве
дем о кілька типових ф ак-

# У  ПЛАНАХ ДОЗОРЦІВ

Поле Д ІЯ Л Ь Н О С Т І
Сучасні умови широ

кої гласності та поглиб
лення демократизації всіх 
сфер нашого суспільного 
життя — це • животворне 
джерело для такої громад
ської 'організації, як на
родний контроль, перед 
яким нині розкривається 
безмежне поле діяльності.

У нашому інституті вже 
тривалий час досить акти
вно діє велика група на
родних дозорців, яка має 
свої хороші традиції., Зо
всім недавно приступив 
до роботи ноівий склад 
головної групи народного 
контролю, що був' обраний 
на звітно-виборних збо
рах комуністів інституту. 
Група поповнилася нови
ми силами, які, хочемо 
сподіватися, виправдають 
своїми оправами звання

народних дозорців.
Перші кроки роботи 

контролерів відразу ж ви
світлили ряд проблем. 
Одна з них та, що основні 
навантаження випадають, 
як правило, .ва одних і 
тих самих членів нашого 
вузівського колективу. 
Тобто люди, залучені до 
роботи в НК, активно 

. працюють і в інших гро
мадських організаціях. 
Перевантаження одних і 
недовантаження інших — 
чи іефективно це?

Попри все те запрацю
вали сектори інститутсь
кої гругіи НК, здійснені 
перші рвйдоьперевіір'ки. 
Вони свідчать про те, 
що поле діяльності спра
вді у нас необмежене: це 
і перевірка питань навча
льно-виховної і науково-

дослідної роботи, трудо
вої і виконавської дисцип
ліни серед викладачів' 1 
студентів, питань забезпе
чення навчального про
цесу і т. д.

Ці напрямки діяльності 
власне і знайшли свої 
відображення у перспек
тивному плані роботи на
шої групи. Вважаємо сйоїм 
завданням боротися з 
проявами бюрократизму, 
окозамилюванням, злов
живанням службовим ста
новищем, а також вияв
лення резервів поліпшен
ня навчальню-вихонного 
процесу, забезпечення збе
реження соціалістичної 
власносте, раціональне 1 
ефективне використання 
матеріально-технічної ба
зи інституту. Результати 
своєї роботи плануємо ви
світлювати на стенді на
родного контролю, який 
нині оформляється, а та
кож на сторінках газети 
«Радянський педагог».

Я. БИЛИЦЯ.
Голова групи народного
контролю Інституту.

Олена Олександрівна 
ЧМІЛЬ — старший ви
кладач кафедри англійсь
кої мови. Окрім того, во
на заступник голови гру
пи народного контролю 
інституту, членом якої 
активно 1 плідно працює 
упродовж багатьох років.

Фото В. Боб’яка.

тів і проаналізуємо їх, П о 
чнемо з д е в ’ятого повер
ху, а точніше ще вище —  
з даху. Бо вже не перший 
'місяць протікає покрівля. 
Студенти досить невесело 
жартують з Цього приводу. 

„На запитання ,чи є на д е в ’я
тому водз, вони відповіда
ють ствердно, але з деяким 
уточненням, що вона тече 
в них тільки зі стелі.

Зрозум іло, що подібне 
зволікання з ремонтом да 
ху може йти від неоператив
ності представників адміні-

ЧОМУ 
СПІВПРАЦЯ 

НЕ В ДАЛАСЯ?
стративно -  господарської 
частини (проректо р Б. С , 
Іваницький). А ле  й у них 
є свої пояснення тяганини: 
нема руб е р о й ду, не вис
тачає робочих рук. О днак 
будм атеріали —  це не ос
новна проблема. Чи не го
ловною  причиною є брак 
кваліфікованих майстрів, 
яких ніде взяти, бо рем онт 
проводиться одночасно в 
кількох гуртожитках, І сту
дентам говорилося про це 
на зустрічі. А ле  чи прий
шов хтось з майбутніх вчи
телів д о  проректора Б. С. 
Іваницького і запропонував 
свої послуги? Ні. В тума
ні часу залишилась лиш е 
обіцянка «аф ганців» зіб
рати бригаду зварюеальни- 
ків, щоб допом огти про
класти труби  у  гуртож итку.

А б о  ще один типовий 
приклад. 6  серйозні прора 
хунки в контролі за якіс
тю  ремонту. На тому ж д е 
в ’ятому, міняючи сантехні
чне обладнання, майстри 
встановили розбитий уми
вальник (див. фото внизу]. 
Не думаємо, що вони на
важились би це зробити, 
якби знали, щ о їх переві 
рятимуть. І знову запитан
ня: хто має за цим перш 
за все слідкувати —  адмі
ністрація чи ті, хто тут про
живають.

Тепер візьмімо роботу 
обслуги гуртож итку, на яку 
теж  б уло  чимало нарікань.

М онтера по радіорозетках 
нема, а електрик М . С . Те р - 
наровський займатись ними 
не хоче. Йому, як він каже 
студентам, за це грощі не 
платять. Вже кілька місяців 
у дівчат із 706-го блоку зі
псований унітаз. С туде н т
ки, як говориться в народ
ній пісні, «і просилися, і 
м олили ся...», та сантехніку 
В. С . Ш уляру д о  їх письмо
вих та усних прохань діла  
нема.

Звичайно, вина тут кері
вництва гуртож итку (коме
ндант С. П. Колом ієць). 
А л е  знову глянем о, що б 
тут м огли зробити самі сту
денти? Щ о заважає при са
моврядуванні взяти й о б 
слуговування гуртожитку 
в свої руки? А дж е  спеціа
лістів потрібних професій 
серед майбутніх вчителів є 
чимало. Подібним  чиїном 
можна виправити ситуацію 
у їдальні, де  через посто- 
ронніх студенту іно ді немо
ж ливо нормально пообіда
ти. Була ж пропозиція о р 
ганізувати чергування при 
вході, але ж нічого не з р о 
бленої М и згодні з го ло 
вою студради  Я. Семаню- 
ком, що відривати д ля  цьо
го по кілька лю дей щ одня 
б уде  неправильно: студен
ти перш за все мають вчи
тися.

А ле  якщо рекомендова
ний варіант не проходить, 
то треба шукати Ліпший. 
Д о  речі, тут його знайти 
неважко. Сам Ярослав, мір
куючи над цимі питанням, 
запропонував непогану 
ідею : сконструювати перед 
входом у вестибюлі б удо ч 
ку вахтера і встановити ту
рнікет таким чином, щоб 
кожен, хто завітає д о  гур

тожитку, обов’язково прохо
див повз чергового (це, 
без сумніву, вирішить про
блем у з посторонніми не 
тільки в їдальні). О днак і 
д ля  цього треба засукати 
рукави.

'^Складається враження, 
що гуртож иток №  5 —  
не місце проживання д о 
рослих, а будинок немов- 
лзґги. Бо практично ж одної 
справи д ля  себе, як і ма
ленькі діти , студенти зро
бити не в змозі. Думаємо, 
що д ля  того , аби 'справи у 
п ’ятому докорінно змінили
ся, тут на повну силу має 
заявити про себе студент
ське самоврядування.

О . ОЛЕКСЮ К.
Наш кор.

Ф ІЗКУЛЬТУРА...
В Х О ЛО Д І

ЗА  МАТЕРІАЛАМИ СПІЛЬНОГО РЕЙДУ 
ГОЛОВНОЇ ГРУПИ НАРОДНОГО 

КОНТРОЛЮ ІНСТИТУТУ ТА РЕДАКЦІЇ 
БАГАТОТИРАЖНОЇ ГАЗЕТИ

Метою нашої перевір
ки було з ’ясування того, 
як раціонально експлуа
туються у нашому інсти
туті спортивний інвентар 
та спортивні споруди. З 
розмови із завідуючим 
кафедри фізичного вихо
вання В. X. Яценюком 
зрозуміли, що кафедра 
•м;ає чітко розплановані 
години, коли і хто займа
ється, скажімо, v спорт
залах №№ 1 і 2, які спо
ртивні групи, секції ді
ють при інституті.

Спортивні зали працю
ють щоденно До 23-ї го
дини вечора. І якщої до 
обіду рони у розпоряд
женні студентів (суворо 
за розкладом), то поза 
навчальними годинами 
тут працюють секції.

До речі, спортивні зали 
чекають молодь 1 у вихі
дні дні. Чекають, та мар
но. Тільки студенти фізи- 
ко-математичного факуль
тету мають звичку після 
напруженого тижня нав
чання позайматися тут 
для- свого задоволення. 
А що ж решта? Де той 
молодечий запал, завзят
тя? Чому ми самі себе 
обкрадаємо, не вдоскона
люючись фізично? Це ж 
стосується і представни

ків професорсько-виклада
цького складу колективу 
інституту. Для виклада
чів раз на тиждень Д іє 
група здоров’я. Але хіба 
цього достатньо для лю
дей розумової праці?

Дехто з читачів може 
поставити нам в докір, 
мовляв, пе не тема рей
дового матеріалу і т. д. 
Можливо.. Та якщо по
вертатися до більш ма

теріального:, То картина 
викликає співчуття і обу
рення. Маємо на уВ45і 
картину, яку ми застали 
під час рейду у спортза
лі Me 1. По-перше, холо
дно: батареї паровото
опалення обігрівають п о 
міщення лише! з одного 
боку. По-друге, брудно: 
зал прибирається т1л£$й 
зранку. А протягом Дйя 
тут же займаються сотні 
студентів, тому вологе 
прибирання тут конче по
трібне хоча б  два-трй ра
зи і обов’язково перед 
(Закриттям. Окрім того, 
самі приміщення fcno pT- 
залу, роздягалень потре
бують ремонту. Несправ
на вентиляція, у  жіночій 
роздягальні не працює 
душ, v чоловічій немає 
світла. І це не один, не 
два дні. Це тягнеться 
тиікнями. Отак щоразу 
тим, хто приходить сй- 
ди позайматися, псує На
стрій відсутність воДи, 
світла, інших зручностей, 
зрештою, навіть сам не
естетичний вигляд роздя
галень.

Народним дозорцям, як 
і всім хто щоразу тут 
займається фізкультурою 
,і епорігогй, ’залишається 
чекати зимових канікул, 
тобто тієї пори, коли У 
спортзалі буде проведе
ний ремонт. І, звичайно, 
сподіватись, що ота сві
жість, чистота затрима
ються пут надовго.

М. РОМАНЮК, 
Є. ВАСИЛИК.

Члени головної* групи 
народного контролю ін
ституту.

Н. БОДНАРЧУК,
Кореспондент газети.
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Н АВІЩ О  ВОНИ Й О ГО  

ЗАХИ Щ АЮ ТЬ, АБО ПРО

ГРАМ А ■ М ІН ІМ УМ  НІНИ  

А НДРЄЄ ВОЇ.

Було б інаївно вважати, 
що міфи про «велик о го  д р у 
га й в ож дя» створюються 
просто такі д ля  струшуван
ня повітря. Н ічого подібно
го! У  цих міфах —  носталь
гія частини суспільства (і. 
скажемо прямо, частини чи
м алої) за старими п о р я д 
ками, за відмираючою на 
наших очах командно-адмі
ністративною системою, за 
тією ж орсткою  регламента
цією життя, коли за тебе 
дум али вож ді, і непотрібні 
б ули  ніякі перебудови, нія
ка гласність, ініяка демокра
тизація. Він зовсім не такий 
уж е безневинний —  С и н д 
ром Батька. Навіпаки, він 
агресивний і готовий б у дь - 
якої миті' (аби тільки вона 
настала, ця їхня мить) під
тримати відкид суспільства 
назад.

В цьому- мене остаточно 
переконало листування ві
до м о ї Ніни Андрєєвої зі 
своїми читачами і шанува
льниками, яке виникло пі
сля  публікації ї ї  статті «Н е  
можу поступатися принци
пами». Д еяку частину цього 
листування р о здо б ули  і на
друкували ж урналісти ла
тиської газети «Советская 
м олоде ж ь» (12 липня 1988 
р .) М ені лишається тільки 
запропонувати її  Широкому 
читачеві.

Спочатку лист до  Ніни 
Андрєєвої.

«Шановна, Н . АндрссваІ
Прочитав у ,газеті «Совет

ская Роесия» вашу статтю. 
Я в захопленні! Перебуваю 
під величезним враженням 
від цього вашого маніфес
ту, як охрестив статтю на
род. Виношу вам, як від се
бе особисто, так і від усіх 
моїх друзів, товаришів, бли
зьких величезне спасибі і 
щиру, сердечну подяку за 
вашу нелегку працю і муд
рість.

Ви, сподіваюся, читаєте 
в газетах, слухасте по радіо 
!  телебаченню нападки про
ти вашого маніфесту, який 
дуже вже, мабуть, зачепив 
за живе' цих волюнтаристів 
«перебудови». Так їм і тре
ба! Не можна здаватися ні 
вам, ні нам. Треба дати бій 
усім тим, хто накинувся на 
ваш маніфест. Я вас дуже 
прошу: дайте гідну відпо
відь на виступ пр^ти вашої 
статті. Повірте, вас підтри
мають мільйони чесних ра
дянських лк>дрй.

Я переконаний сталініст і 
впевнений, що здорові си

ли в нашому суспільстві й 
за кордоном переможуть 
розгульний бум ославлю
вання культу особи Сталі
на і все, що з Ним пов’яза
не. Треба тільки по-сталін- 
ськи не здаватися і роби
ти так, як робив Сталін, —  
знаходити у скрутну хвили

ну вихід навіть з безвихід
ного становища.

Образливо,1 що таку лю 

дину, як Сталін, порівню -. 
ють зі сміттям. Заради цієї 
людини кидалися під танки, 
з його ім’ям завойовували 
мир на землі. Сталін чистий 
перед народом, народ жив 
добре і всього було вдос
таль.;. --

...До речі, ваш маніфест 
розмножується І поширює
ться серед народу. На чор
ному ринку ваша стаття ко
штує від трьох до п’яти кар
бованців. Вона стала воіс
тину народним маніфестом.. 

З повагою С. М . НОВИКОВ.
Капітан І рангу у відстав

ці, інвалід Вітчизняної війни, 
член КПРС з 1942 року.

Рига».
і  .А  тепер —  відповідь

Н. Андрєєвої.

цієї лю дини кидалися 
під танки». На жаль, по
зиція така ж поширена, як 
і помилкова. Так, лю ди вми
рали з ім’ям цієї людини, 
але не заради неї. І не їх 
вина в тому, що їх навчи
ли, примусили, спонукали 
всіма методами —  почина
ючи з дитячих віршиків —  
боготворити «великого во
ж дя й учителя». П ісля  XX  
з ’їзду  Партії, коли вперше 
б уло  сказано гірку правду 
про культ особи Сталіна, 
багато хто з них зазнавйв 
шок/Г О дни м  він допом іг 
прозріти, інші помилково 
сприйняли вйкриття культу 
як спробу поставити під 
сумнів їх власний життєвий 
шлях. Прикро, але це так.

МИКОЛА МИХАИЛОВ, ДОКТОР 
ФІЛОСОФСЬКИХ НАУК

СИНДРОМ
БАТЬКА

«Шановний Семене Ми
хайловичу!

Дякую за ваш лист і мо
ральну підтримку. З ваши
ми оцінками й висновками 
цілком згідна і поділяю їх. 
Вішати носа І здаватися не 
збираюсь, від принципів, 
за які ви проливали кров, 
ніколи не відмовлюся. А  
ось давати відповідь фаль
сифікаторам не можу, ос
кільки ніхто після статті в 
«Правде» мені не дасть 
опублікувати свої думки. А  
якщо й дадуть, то  так «від
редагують», що й свою стат
тю не впізнаю. Після моєї 
статті потік фальсифікацій 
зріс. I тепер, щоб їм усім 
відповідати, то треба писа
ти цілу книгу. Думаю, за
раз не це головне.

Враховуючи, що Сахаров, 
Гельман, Шатров та інші 
«виконроби духу» заклика
ють нині до повзучої контр
революції, на зразок «пра
зької весни» 1968 року, не
обхідно всюди, де тільки 
можна, давати їм відсіч, не 
пропускати жодного випаду 
проти Сталіна, нашої ре
волюції, і соціалізму, і пи
сати не тільки в газети, які 
друкують наклепи, але й ви
силати копії в ЦК, на парт- 
конференцію. Поки іншого 
способу для нас висловити 
свою думку нема. Хай не 
публікують, але рахуватися 
доведеться.

Прийміть від мене най
кращі побажання.

З глибокою повагою
Н. АНДРЄЄВА,

(
23.05. 88 р.

Ленінград».
Чи потрібні коментарі? 

Напевне, все-таки потрібні. 
Насамперед, я не став би 
ставити в один р я д  авторів 
листування. Готовий зрозу
міти почуття С. М . Новико- 
ва. Витоки його «батьківсь
кого синдром у» —  у  тих 
воєнних днях, коли «заради

Біда цих лю дей у тому, 
що багато хто, з них і досі 
залишається в минулому. 
Духовне і м оральне п ід 
ростання суспільства ніби 
не торкнулося їх, лишивши 
жити серед реалій та міфів 
30-х, 40-х, 50-х років. Старі 
рядки гімну —  з«нас вьіра- 
стил Стелин на верность 
народу, на тр у д  и на по д
виги нас вдохновил» —  не 
такі вже й метафоричні, як 
може здатися. їхні п огляди  
й уявлення багато в чому 
дійсно зростила іде о ло гія  
культу вож дя, з ім.’ям яко
го пов’язувались усі до ся 
гнення країни. Засудж ува
ти їх за це? Ні, це б уло  б 
так само несправедливо, як 
дорікати м алю кам-дитбудин- 
ківцям за «святу брехню » 
на виправдання своїх без
путних батьків.

Інша справа —  лю ди ти
пу Ніни Андрєєвої. Вони 
м олодш і й освіченіші, вони 
володію ть у суспільстві ба
гатьма ключовими поста
ми — . серед них можна зу
стріти й господарського ке
рівника, і викладача вузу, 
і працівника партійного апа
рату, і діяча культури. Зві
дки ж у них цей дрімучий 
сталінізм? Чи ж тільки із 
«щ асливого дитинства»? І 
що д ля  них— п ’ятдесятиліт
ніх або близько того— озна
чає Сталін?

Якби все було  тільки в 
Йосифі Віссаріоновичі Сталі
ні як такому, в його пам’я
ті, оцінках його діяньї Та 
хіба б стали вони через це 
списи ламати або складати 
трикарбованцеві маніфести? 
Переконаний, не Сталін для  
них головіне, а м иропоря- 
док сталінського типу. Той 
жорстокий, казармено-ба- 
рачний порядок, при якому 
«крок ліворуч, крок право
руч —  вважається втечею» 
і який спроможний регла
ментувати все —  в ід  ш иро
ти дум ок д о  ширини брюк.

В ідом о, щ о  суб ’єктивно 
консерваторами можуть р у 
хати і благі наміри. Більше 
того, і новатори-леребудов- 
ники, і консерватори-неос- 
таліністи, по суті, єдині в 
своїй критиці періоду зас
тою  —  його розхитаної і 
малоефективної економіки, 
його пасивного та заформа
лізованого політичного жит
тя, його ідеологічного без
вір'я, бездуховності та амо
ральності. Принципові роз
біж ності починаються тоді, 
коли йдеться про ш ляхи оз
доровлення суспільства. 
О д н і впевнені в том у, щ о ці 
шляхи треба шукати в сти
мулюванні економічних ін
тересів, у дем ократизації 
й гласності, у  повновладді 
народу. Інші вбачають шлях 
до  порядку у  закручуванні 
гайок, у  твердій р уц і суво
рого Хазяїна, у  посиленні 
командний методів, у  все
дозволеності апарату. З від
си й ностальгія по сталін
ських часах, ; неприйняття 
перебудови.

Гранично відверта відпо
відь Н- Андрєєвої говорить 
сама за себе. Програм у- 
мінімум оголош ено: «Поки 
що іншого способу в и с л о в и 
ти свою дум ку у  нас нема...» 
(як вам подобається це 
«поки щ о»?)— писати, писа
ти й лисати —  в  газети, в 
Ц К , «не пропускати ж одно
го випаду проти С таліна». 
«Нехай не публікую ть, але 
рахуватися доведеться...».

Ц е  точно —  доведеться. 
Скаж у більш е —  необхід
но рахуватися. Необхідно 
знати противників перебу
дови, їхні п о гля ди , надії, 
погрози. Сьогодні вони —  
поки що пишуть. А л е  не б у 
дем о помилятися в їхніх 
здібностях. Немає *ніяких 
сумнівів у  том у, що сталі
нські сироти постараються 
використати б удь-як у  про
бу ксовку перебудови, кож
ну нашу трудність —  від 
магазинних черг ДО екстре
містських страйків та наці
оналістичних витівок. Кож
на наша проблема —  д ля  
них просто подарунок. А д 
же це дає привід злорадно 
заулюлю кати: от вам ваша 
демократія, о т  вам ваша 
перебудова! А  все, мовляв, 
тому* що нема Його, бо 
при ньому був порядок...

Що, ж д о  реком ендацій 
по встановленню порядку, 
то тут у  сталінських сиріт 
досвід  великий. Замисли
тися б над цим тим, хто хи
зуючись сьогодні «л ів о ю » 
фразою , старається викори
стати хвилі демократії та 
гласності д л я  '  розхитуван
ня корабля. Замислитися б 
над тим, кому на руку деякі 
мітингові пристрасті замість 
роботи, викрики замість д і
ла, нагнітання емоцій за
мість конструктивних пош у- 
ків?Кому це вигідно? Чому- 
служить? Чи не сталінсько
му синдрому?

Тому будем о розумні в 
своїх словах і ділах. Буде
мо відповідальні. І будем о 
працювати. А  вони хай пи
шуть.

(Журнал «Огонек», № 38, 
1988 p.).

Студентський 

гумор
ГОРИЗОНТИ НАУКИ

Розвинув і доповнив 
вчення Сократа студент 

другого курсу Віктор Па- 
рамонов. До в ід о м о ї  кон
цепції древньогрецького 
вченого «Я знаю, що я 
нічого не знаю» він ДР- 
дав: «...і знати не хочу».

ЕКСПРЕС-МЕТОД

За одну ніч вирішив 
підготуватися до екзамену 
-тудент Валерій Гайкін. 

З цією метою він ^виїхав 
і г  Заполяр’я, де ніч, як 
відомо, триває шість мі- 
сяціЬ.

ДІЛОВІ ІГРИ

Студенти будівельного 
Факультету пропонують 
внести, в екзаменаційний

процес ігровий елемент. 
Серед звичайних білетів 
нехай буйе декілька щас
ливих: окрім питань, у 
них повинні бути й відпо
віді.

перевелася з вечірнього 
відділення на денне. «Ра
нок вечора мудріший». — 
так пояснила вона свій 
вчинок.

ІЗ ПОЯСНЮВАЛЬНОЇ З ДОПОВІДІ

♦  СПОРТ

ВОЛЕЙБОЛ

Фінішували змагання на 
кубок Івано-Франківська з 
волейболу серед жіночих 
команд.

У фіналі зустрілися пер
ша команда технікуму фіз
культури і педінституту. У  
нелегкому поєдинку пере
могу з рахунком 3:0 одер
жала збірна нашого вузу. 
Про це свідчить рахунок 
всіх трьох партій —  18:16, 
18:16, 15:11.

БАСКЕТБОЛ  
З непоганими результа

тами повернулися наші бас
кетболісти з 1-ої Спартакі
ади спортивних клубів ву
зів Д Ф С Т  профспілок Укра
їни, що проходила у м. Ми
колаєві. Спортсмени інсти
туту [тренер В. М. Бонда
ренко), зайнявши третє  
місце у своїй підгрупі, за
служили право боротись- 
у другому фіналі змагань. 
Серед 12 команд, що ви
йшли на фініш боротьби^ 
гони зайняли сьоме місце.

І , >  * «ч.

Найближчим часом відбудеться конкурс кращих 
спортсменів року. В списку ліпших, напевно, буде 4 
М. Люклян, студент групи ФМ-31. Займаючнеь 
спорторієнтуванням, Михайло вже став бронзовим 
призером союзних змагань і  здобув третє місце на 

чемпіонаті ДФСТ профспілок.
Фото В. Боб’яка.

Увага: конкурс!
ВИЗНАЧАЄМО ДЕСЯТКУ 

НАИСИЛЬНІШИХ СПОРТСМЕНІВ 
ІНСТИТУТУ 1988 РОКУ.

Перед початком занять 
пішла в перукарню і пів
дня витратила -на,, свою 
голову.

НОВИНИ ДЕКАНАТУ
Студентка Бантикова

До 1990 року планує
мо завершити споруджен
ня інститутського будин- 
KV /Відпочинку. У ньому 
зможуть (ВІДПОЧИТИ відмін
ники навчання... 50 — 
60-х років.

За традицією напередо
дні Нового року фахівці 
та спортивні оглядачі на
шої країни визначають 
найсильніших спортсменів. 

У вузі такий Конкурс про
водиться уже протягом 
двох десятиліть, в якому 
десятку кращих спортсме
нів визначають викладачі 
кафедри фізвиховання та 
правління спортивного 
клубу інституту. В цьому 
році в референдум повин
ні включитися провідні 
спортсмени, фізорги ака- 
демгруп, фізкультурні ак
тивісти, читачі газети «Ра
дянський педагог».

Спортивний клуб 
інституту називає кращих 
спортсменів, які протягом 
року чимало яскравих сто
рінок вписали до історії 
фізичної культури і спо
рту нашого вузу. Це — 
майстри спорту СРСР — 
Михайло Люклян (фізмат, 
спортивне орієнтування), 
Руслан Теребушко (худ- 
граф, біатлон). Ніна Він
ницька (педфак, спортив
не орієнтування), Наталія 
Онуфрук і Валентина Цап 
(педфак, стрільба кульо
ва), кандидати в майстри 
спорту СРСР — Іван Лю
клян (фізмат, спортивне 
орієнтування). Іван Тацяк 
(філфак. легка атлетика), 
першорозрядники Володи
мир Хлопик (істфак, 
легка атлетика), Ольга 
Покидко (фізмат, лижні 
гонки), Ольга Думас (пед

фак, вюлейбол), Ольга 
Дячок (педфак, настільдий 
теніс). Флора Волочій (ви
кладач кафедри фізвихо
вання, гандбол), Юрій Ясі- 
нський (істфак, баскетбол),. 
Володимир Марцінковсь- 
кий (філфак, лижні гонки), 
Любов Романюк (педфак,, 
лижні гонки), Світлана 
Римбалович (педфак, гйн- 
дбол), Ярослав Костенко- 
(істфак, боротьба сам
бо). Володимир Бл омсь
кий (філфак, футбол).

Кожен, хто бажає взя
ти-участь у нашому кон
курсі. повинен надіслати,', 
або подати на адресу т -  ' 
федри фізвиховання або 
газети «Радянський педа
гог» список найсильніших, 
на його думку, десяти 
спортсменів інституту за 
результатами 1988 року 
За перше місце в десятці 
спортсменові нараховує
ться 10 очок, за друге U- 
9, за третє — 8 1  так да
лі. Ті. що наберуть таким 
чином найбільші суми 
очок -стануть лауреата
ми читацького опиту. Чи
тачі, чиї десятки спорт
сменів виявляться іденти
чними остаточним, будуть 
нагороджені сувенірами 
профкому, кафедри ■ фіз- „ 
виховання та спортклубу 
інституту.

Подання списків «Де
сять найсильніших» до 15 
січня 1989 року.
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